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REVISTA PRESEI 

 

 

 Starea de alertă, prelungită pentru încă 30 de zile. Hotărârea va fi luată 

vineri de Guvern 

Starea de alertă va fi prelungită pentru încă 30 de zile. Guvernul are pe ordinea de 

zi a ședinței de vineri o hotărâre în acest sens. Purtatul măștii rămâne obligatoriu în 

spațiile închise sau deschise aglomerate, iar orarul limitat al teraselor nu se 

schimbă. 

 

Ce măsuri sunt prevăzute: 

 obligativitatea purtării măștii de protecție, astfel încât să acopere nasul și 

gura, pentru toate persoanele care au împlinit vârsta de 5 ani, prezente în 

spațiile publice deschise și în intervalele orare ce vor fi stabilite prin hotărâre 

a comitetului județean / al Municipiului București pentru situații de urgență. 

Spațiile și intervalele orare se vor stabili la propunerea direcției de sănătate 

publică, luând în considerare probabilitatea prezenței concomitente a unui 

număr mare de persoane în spațiile și în intervalele orare respective, unde se 

constată dificultăți în asigurarea distanței fizice de protecție sanitară stabilite 

în condițiile legii. 

 obligația pentru operatorii economici care desfășoară activitatea în spațiile 

dispuse în exteriorul clădirilor, în aer liber, cum sunt terasele, cluburile, 

barurile și alte asemenea, de a respecta orarul de lucru cu publicul și 

restricțiile stabilite prin hotărâre a Comitetului Național pentru Situații de 

Urgență, la propunerea Grupului de suport tehnico-științific privind 

gestionarea bolilor înalt contagioase pe teritoriul României sau a comitetului 

județean / al Municipiului București pentru situații de urgență. Asemenea 

măsuri vor putea fi stabilite pentru unitățile administrativ-teritoriale în care 

se constată o răspândire comunitară intensă a virusului și/sau un număr în 

creștere al persoanelor infectate cu noul coronavirus SARS-COV-2. 
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 obligația operatorilor economici care desfășoară activitatea în asemenea 

spații de a lua măsuri pentru limitarea numărului de clienți la numărul 

locurilor pe scaune, dar și de a limita activitățile care presupun interacțiunea 

fizică între clienți. 

 obligația operatorilor economici care desfășoară activități de jocuri de noroc, 

de a respecta măsurile privind orarul de lucru cu publicul și restricțiile 

stabilite prin hotărâre a Comitetului Național pentru Situații de Urgență, 

potrivit unei proceduri similare celei prevăzute pentru operatorii economici 

care desfășoară activitatea în spațiile dispuse în exteriorul clădirilor, în aer 

liber. 

 se propune renunțarea la măsura restrictivă prin care în punctul de trecere a 

frontierei româno-ungare Săcuieni, județul Bihor era permisă doar circulația 

lucrătorilor transfrontalieri; în acest context, precizăm faptul că, la nivelul 

frontierei româno-ungară se menţine închiderea temporară a punctului de 

trecere a frontierei de stat Carei, judeţul Satu Mare. 

 măsura suspendării zborurilor efectuate de operatorii economici din aviaţie 

spre ţările care nu fac obiectul excepţiei de la carantinare/izolare stabilită de 

Institutul Naţional de Sănătate Publică şi aprobate de Comitetul Naţional 

pentru Situaţii de Urgenţă şi din aceste ţări către România pentru toate 

aeroporturile din România. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Cine primește bani în plus la rectificare și cine are bugetul diminuat/ Bani în 

plus pentru Servicii/ Revenirea economică va fi mai lentă decât se estimase 

Veniturile bugetului de stat se diminuează, pe sold, cu suma de 289,4 milioane lei, 

conform proiectului rectificării bugetare. Cheltuielile se majorează cu suma de 

24,416 miliarde lei. Deficitul bugetului general consolidat crește de la 73,4 

miliarde lei la 91 miliarde lei acesta reprezentând 8,6% din PIB. 
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Conform notei de fundamentare, în scenariul actual, pentru a doua rectificare 

bugetară, creșterea economică pentru anul 2020 este estimată la -3,8%, revizuită de 

la -1,9% în scenariul precedent, în condiţiile în care starea de alertă s-a prelungit şi 

în prima jumătate a trimestrului III, ceea ce va conduce la o revenire mai lentă 

decât se estimase iniţial. 

"Corespunzător, valoarea nominală a produsului intern brut estimată pentru anul 

curent este de 1.058 miliarde lei, față de 1.082 miliarde lei cât s-a avut în vedere la 

prima rectificare bugetară. 

Influențele pe principalele naturi de cheltuieli ale bugetului de stat se prezintă 

astfel: 

 

• Cheltuielile de personal se majorează cu 1.028,1 milioane lei; 

• Cheltuielile cu bunuri şi servicii cresc cu 325,9 milioane lei; 

• Cheltuielile cu dobânzi cresc cu 1.697,5 milioane lei; 

• Subvențiile cresc cu 50,3 milioane lei; 

• Transferurile între unități ale administrației publice se majorează cu 1.656,7 

milioane lei; 

• Alte transferuri se majorează cu 690,5 milioane lei; 

• Proiecte cu finanțare din fonduri externe nerambursabile postaderare se 

majorează cu 217,0 milioane lei; 

• Cheltuielile cu asistența socială cresc cu 1.905,6 milioane lei; 

• Proiecte cu finanțare din fonduri externe nerambursabile postaderare 2014-2020 

se majorează cu 8.245,7 milioane lei; 

• Alte cheltuieli se majorează cu 1.026,7 milioane lei; 

• Fondurile de rezervă se majorează cu 2.000,0 milioane lei; 

• Cheltuielile aferente programelor cu finanțare rambursabilă se majorează cu 

331,0 milioane lei; 

• Cheltuielile de capital cresc cu 485,5 milioane lei; 

• Împrumuturile acordate cresc cu 4.670,1 milioane lei. 
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Instituțiile care primesc bani în plus: 

 

• Ministerul Finanțelor Publice – Acțiuni Generale: +14,04 miliarde lei 

• Ministerul Economiei, Energiei si Mediului de Afaceri: +4,371 miliarde lei 

credite de angajament și +1.540,0 milioane lei credite bugetare 

• Ministerul Sănătății: +3,114 miliarde lei 

• Ministerul Agriculturii și Dezvoltării Rurale: +2,995 miliarde lei. 

• Ministerul Lucrărilor Publice, Dezvoltării și Administrației: +1,014 miliarde lei, 

• Ministerul Afacerilor Interne: +1,264 miliarde lei, per sold, din care: 864,8 

milioane lei pentru acoperirea cheltuielilor necesare desfăşurării alegerilor locale 

din anul 2020. 

• Ministerul Fondurilor Europene: +1,18 miliarde lei credite de angajament și 

+198,2 milioane lei credite bugetare 

• Ministerul Transporturilor, Infrastructurii și Comunicațiilor: +814,7 milioane lei 

• Ministerul Finanțelor Publice: +483,5 milioane lei per sold 

• Ministerul Educației și Cercetării: +551,4 milioane lei 

• Autoritatea Electorală Permanentă: +217,8 milioane lei 

• Autoritatea Națională Sanitară Veterinară și pentru Siguranța Alimentelor: 

+147,4 milioane lei, per sold, în principal pentru acordarea despăgubirilor pentru 

animalele sacrificate în contextul evoluției pestei porcine africane și pentru plata 

medicilor veterinari concesionari în cadrul programului acţiunilor de supraveghere, 

prevenire şi control al bolilor la animale; 

• Secretariatul General al Guvernului: +124,8 milioane lei (în special mai mulți 

bani pentru biserici, reiese din nota de fundamentare) 

• Ministerul Mediului, Apelor și Pădurilor: +116,7 milioane lei 

• Ministerul Justiției: +71,6 milioane lei, per sold. 

Bani în plus pentru servicii: 

• Serviciul de Telecomunicații Speciale: +64,5 milioane lei 

 SRI: +64,3 milioane lei, dar se taie creditele de angajament de 75,3 milioane 

lei 

 Serviciul de Informatii Externe: 32,1 milioane lei 
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 Serviciul de Protecție și Paza: 2,3 milioane lei 

Principalele instituții cu bugete diminuate: 

 Camera Deputaților - 8 milioane lei 

 Curtea de conturi - -22,3 milioane lei 

 Consiliul Concurentei – 28,3 milioane lei 

• Ministerul Muncii și Protecției Sociale -1,942 miliarde lei 

 Ministerul Culturii -51,5 milioane lei 

 Agentia Națională de Integritate -4 milioane lei 

 Institutul Cultural Român -11,5 milioane lei 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Orban: Decizia creșterii pensiilor cu 14% a fost grea, dar e rațională. Cine 

promite mai mult minte 

Premierul Ludovic Orban a declarat vineri că decizia de majorarea a pensiilor cu 

doar 14% de la 1 septembrie a fost una grea, însă este o decizie rațională în 

contextul în care economia nu poate susține o creștere mai mare. Orban a mai spus 

că ”populismul pesedist va continua, însă cine promite mai mult minte”. 

 

”Poți face rău României și făcându-te că vrei să faci bine dacă le crești. Îi rog pe 

părinții și pe bunicii noștri să înțeleagă că am făcut maximum posibil. Decizia de 

creștere cu 14% a fost o decizie grea”, a declarat Orban. 

 

El a mai spus că guvernul garantează însă că, la o astfel de creștere, pensiilor vor 

putea fi plătite, iar inflația va rămâne în parametri astfel încât să nu scadă puterea 

de cumpărare. 

 

”Știu că populismul pesedist se va manifesta în continuare și se vor grăbi să 

respingă OUG, că bătălia pentru a menține această decizie rațională va continua. 
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(...) Vreau să înțeleagă fiecare părinte și bunic că atât se poate. Cine promite mai 

mult minte”, a mai comentat Orban. 

 

Pensiile vor crește cu 14% de la 1 septembrie, comparativ cu 40% cât era prevăzut, 

reiese din proiectul rectificării bugetare. 

 

"Se propune ca începând cu 1 septembrie 2020 valoarea punctului de pensie să fie 

majorată cu 14%, respectiv de la 1.265 lei la 1.442 lei. Totodată, se propune 

majorarea începând cu aceeași dată a indemnizației minime sociale pentru 

pensionari, cu 14%, de la 704 lei la 800 lei", se arată în nota de fundamentare. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Decizie de ULTIMĂ ORĂ: programul teraselor se PRELUNGEȘTE până la 

ora 24 

Terasele din România vor fi deschise până la ora 24. Este anunțul de ultimă oră 

făcut de premierul Ludovic Orban. Decizia de a închide terasele la ora 23 nu are 

niciun fundament științific, au avertizat mai mulți medici. 

„Am avut mai multe solicitări legate de prelungirea programului până la ora 24 

pentru terase și mi-am dat acordul. Va exista o decizie, dacă nu cumva a și fost 

aprobată, a CNSU, pentru a pregungi programul până la ora 24”, a declarat 

Ludovic Orban. conform Mediafax. 

El a spus că vor exista și alte modificri, dar că sunt „chestiuni mai mici”. 

„Altele sunt chestiuni mai mici, legate de prezența la loturile naționale a sportivilor 

care activează în alte țări - să se permită fără a se aplica regulile de izolare. De 

asemenea, chestiuni legate de diplomație și de corpul diplomatic”, a adăugat 

premierul. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 INS: Reculul economiei din trimestrul al doilea: 10,5%. La jumătate de an, 

scăderea e de 4,7% 

Economia s-a contractat în al doilea trimestru al anului cu 10,5 %, arată datele 

semnal transmise vineri dimineața de Institutul Național de Statistică, după ce în 

primul trimestru rămăsese pe creștere (+2,4%). Trimestrul al doilea a inclus cele 

mai dificile luni pentru economia românească, după instituirea la jumătatea lunii 

martie a stării de urgență, care a paralizat sectoare productive importante 

Reamintim că INS inventariaza evoluția PIB în 5 cicluri: datele semnal, apoi datele 

provizorii (I), date provizorii (II), date-semidefinitive si in final, dupa circa doi ani, 

datele definitive. Cele de azi sunt datele semnal- cele care nu oferă detalii cu 

privire la cauzele contracției. Însă o scurtă privire asupra celor mai importanți 

indicatori pot oferi posibile explicații. 

”Faţă de acelaşi trimestru din anul 2019, Produsul intern brut a înregistrat, în 

trimestrul II 2020, o scădere cu 10,5% atât pe seria brută cât şi pe seria ajustată 

sezonier. În semestrul I 2020, Produsul intern brut a scăzut, comparativ cu 

semestrul I 2019, cu 4,7%, pe seria brută şi cu 3,9% pe seria ajustată sezonier”, a 

transmis vineri INS 

 Volumul producției industriale s-a redus în primele 6 luni ale anului 

curent față de aceeași perioadă din 2019, cu 16,4%, cele mai vulnerabile 

ramuri, în contextul pandemiei, fiind cele ale industriei ușoare şi industria 

bunurilor de capital (fabricarea autovehiculelor, mașini şi utilaje şi 

fabricarea echipamentelor electrice). În cazul ramurilor industriei ușoare s-

a constatat o continuare a declinului din ultimii ani, cauzat de o pierdere 

treptată de competitivitate, dar şi o restrângere a cererii externe. Totodată, 

scăderile din industria bunurilor de capital au fost determinate de evoluțiile 

nefavorabile de pe piețele externe, în special în cazul principalilor parteneri 

comerciali, fiind sectoare puternic integrate în lanțurile de producție 

europene. 
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 Comenzile noi din industria prelucrătoare s-au redus cu 14,1% în 

primele 6 luni față de perioada corespunzătoare din anul precedent, cele mai 

afectate ramuri fiind: fabricarea altor mijloace de transport (-27%), 

fabricarea articolelor de îmbrăcăminte (-25,1%) şi fabricarea produselor 

textile (-18,5%); 

 E drept, consumul s-a dovedit rezistent în fața crizei, cifra de afaceri din 

comerțul cu amănuntul crescând cu 0,5% în primele şase luni din 2020 pe 

seama creşterii vânzărilor de produse alimentare (+7,6%), în timp ce 

comerţul cu carburanţi s-a redus cu 10,8%; 

 Exporturile de bunuri (FOB) au înregistrat o scădere cu 18,1% față de 

perioada similară a anului anterior, în timp ce importurile de bunuri s-au 

diminuat cu un ritm inferior de 12,6%, susţinute de cererea internă, ajungând 

la un nivel de 37,3 mld euro; 

 Pe piața muncii, efectele pandemiei au condus la reducerea cu 0,6% a 

numărului mediu de salariați (calculat ca medie aritmetică a efectivelor 

lunare) în primele 6 luni ale anului 2020 față de aceeași perioadă a anului 

2019, până la 4944,1 mii persoane. Cea mai importantă scădere în perioada 

martie - iunie 2020 s-a înregistrat în industria prelucrătoare, unde numărul 

mediu de salariaţi s-a diminuat cu 62,0 mii persoane (-5,3%). În hoteluri şi 

restaurante una dintre cele mai afectate activităţi în perioada martie - iunie, 

scăderea a fost de numai 1,5%, acest lucru datorându-se măsurilor de sprijin 

adoptate de Guvern prin OUG nr. 30/2020; 

Cele mai recente estimări ale oficialilor români arată că economia Romaniei ar 

putea scadea cu 3,8% in 2020, iar deficitul bugetar ar ajunge la 8,6%, după ce 

inițial fuseseră extrem de optimiști susținând că reculul economiei nu va depăși 

1,9%, iar mai recent susținând ipoteza unui recul între 2-3%. 

Estimările Comisiei Europene vorbesc de un declin mult mai sever al PIB-ului, de 

6% în acest an. De asemenea, ”pe ansamblul anului, economia României ar putea 

înregistra o valoare negativă semnificativă, apropiată de cea înregistrată la 

apogeul crizei economice din 2008-2009, iar pierderile de venit de la nivel 

agregat urmează a fi recuperate în totalitate pe o perioadă de cel puțin un an”, arată 

BNR în Raportul asupra inflației publicat în urmă cu câteva zile. 

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-08-6-24215202-0-rai202008.pdf
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Potrivit calculelor Comisiei Nationale de Strategie și prognoză, estimează o 

scădere a producției industriale de 8,6%, un recul al producției agricole de peste 

7%, dar construcțiile in crestere cu 5,6%. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Reduceri de impozite pentru firmele care au capitaluri proprii pozitive 

(proiect) 

Firmele cu capitaluri pozitive ar putea beneficia de reduceri la impozite, conform 

unui proiect al Ministerului Finanțelor Publice (MFP). Aceasta se va aplicat atât 

plătitorilor de impozit pe profit, cât și pentru microîntreprinderi sau impozit 

specific. 

Proiect reducere impozite pentru capitaluri proprii pozitive 

*este vorba despre reduceri ale impozitului pe profit anual, impozitului pe 

veniturile microîntreprinderilor, impozitului specific unor activități 

Reducerile sunt: 

• 2%, în cazul în care capitalul propriu contabil, prezentat în situațiile financiare 

anuale, respectiv în raportările contabile anuale pentru sediile permanente, în anul 

pentru care datorează impozitul, este pozitiv. Pentru contribuabilii care au obligația 

constituirii capitalului social, capitalul propriu contabil trebuie să îndeplinească, 

concomitent și condiția de a fi la nivelul unei valori cel puţin egale cu jumătate din 

capitalul social subscris; 

• dacă înregistrează o creștere anuală a capitalului propriu ajustat al anului pentru 

care datorează impozitul față de capitalul propriu ajustat înregistrat în anul 

precedent și îndeplinește concomitent condiția prevăzută mai sus, reducerile au 

următoarele valori: 

https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24229951-autoritatile-mai-trezit-putin-noile-estimari-cnsp-contractie-mai-mare-mai-putini-salariati.htm
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-08-13-24229329-0-oug-reducere-impozite-pentru-capitaluri-pozitive.pdf
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-08-13-24229329-0-oug-reducere-impozite-pentru-capitaluri-pozitive.pdf
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• 3%, dacă înregistrează o creștere peste nivelul prevăzut mai jos (tabelul) a 

capitalului propriu ajustat al anului pentru care datorează impozitul față de 

capitalul propriu ajustat înregistrat în anul 2020 și dacă îndeplinește concomitent 

condiția prevăzută la primul punct. Prevederile se aplică începând cu anul 2022, 

respectiv începând cu anul fiscal modificat care începe în anul 2022. 

 

* 

 
 

Capitalul propriu ajustat cuprinde: 

• capital subscris vărsat/capital de dotare; 

• patrimoniul regiei; 

• patrimoniul public; 

• patrimoniul privat; 

• patrimoniul institutelor naţionale de cercetare-dezvoltare; 

• prime de capital; 

• rezerva legală, statutară sau contractuală și alte rezerve constituite din profitul net 

ca urmare a deciziei acționarilor/asociaților sau potrivit prevederilor legale; 

https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2020-08-13-24229324-0-tabel-reducere-impozite.jpg
https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2020-08-13-24229326-0-tabel-2.jpg
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• rezultatul net reportat – sold creditor, reprezintând diferența pozitivă dintre 

soldurile creditoare și debitoare. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Modificări ce vor fi aduse IMM Invest. De la anul se spune „Adio” 

subvenționării dobânzilor (proiect) 

Ministerul Finanțelor Publice (MFP) intenționează să modifice programul IMM 

Invest. Deși a fost deja anunțată majorarea plafonului la 20 miliarde lei, se pare că 

actul normativ conține și alte modificări. Una dintre cele mai importante este legată 

de subvenționarea dobânzii. 

Proiect modificare IMM Invest 

 

Conform proiectului, dacă Comisia Națională de Strategie și Prognoză prevede o 

creștere economică mai mare în 2021 decât în 2020 (ceea ce e mai mult decât 

posibil, având în vedere că 2020 este cel mai afectat din cauza restricțiilor din 

prima parte a anului) atunci nu se mai acordă granturile pentru plata dobânzilor. 

Deci, cu acest act normativ s-ar spune „Adio” subvenționare. 

 

Iată prevederea din proiectul de OUG: 

 

„Perioada de acordare a grantului pentru plata dobânzii este de 8 luni de la data 

acordării creditului. Acordarea grantului pentru anul 2020 se realizează conform 

schemei de ajutor de stat prevăzută la art.II, iar pentru anii următori se aprobă 

anual printr-un act normativ cu putere de lege doar în condiţiile în care creşterea 

economică estimată de Comisia Naţională de Strategie şi Prognoză se situează sub 

nivelul creşterii economice din anul 2020. Acordarea grantului se realizează în 

condiţiile respectării prevederilor legislaţiei din domeniul ajutorului de stat în 

vigoare.” 

 

 

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-08-13-24227858-0-proiect-oug-imm-invest.pdf
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Alte cinci modificări: 

 

1. crearea posibilității microîntreprinderilor și întreprinderilor mici pentru 

accesarea creditelor/liniilor de credit pentru finanțarea capitalului de lucru de valori 

mai mari, de până la 5 milioane lei 

 

2. eliminarea cerinței prin care beneficiarii Programului se obligau să nu 

disponibilizeze personalul existent până la data de 31 decembrie 2020 

 

3. creșterea perioadei până la data de 31 octombrie 2021 până la care pot fi 

efectuate plățile reprezentând grantul în cadrul Schemei de ajutor de stat 

concomitent cu creșterea bugetului și plafonului de garantare al Schemei 

 

4. creșterea plafonului total al garanțiilor ce pot fi acordate în cadrul Programului 

la suma totală de 20 miliarde lei pentru acomodarea solicitărilor de credite 

existente 

 

5. suplimentarea bugetului Schemei de ajutor de stat aferent granturilor până la 

suma de 1,106 milioane lei, aproximativ 228,42 milioane euro, în condițiile 

creșterii plafonului total al garanțiilor care pot fi acordate în anul 2020 la suma de 

20.000.000.000 lei. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 BNR: Investiţiile directe ale nerezidenţilor au coborât la 352 milioane euro/ 

Datoria externă totală a crescut cu 5,57 mld. euro 

În prima jumătate a anului, balanţai de plăţi a înregistrat un deficit de 3,49 miliarde 

de euro, comparativ cu 4,37 mld euro în primele 6 luni din anul trecut, arată datele 

transmise joi de BNR. 
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Balanţa bunurilor și-a adâncit deficitul cu 1,12 mld euro, balanța serviciilor a avut 

un excedent mai mare cu 376 mil. euro, balanța veniturilor primare a adus o 

contribuție pozitivă de 1,12 mld. euro iar balanța veniturilor secundare a înregistrat 

un excedent mai mare cu 504 milioane euro. Investiţiile directe ale nerezidenţilor 

au însumat 352 milioane euro (comparativ cu 2,69 mld. euro în perioada ianuarie – 

iunie 2019), din care participaţiile la capital (inclusiv profitul reinvestit net estimat) 

au însumat valoarea netă de 160 milioane euro, iar creditele intragrup au înregistrat 

valoarea netă de 192 milioane euro. În perioada ianuarie – iunie2020, datoria 

externă totală a crescut cu 5,57 mld. euro. 

În structură: 

• datoria externă pe termen lung a însumat 78983 milioane euro la 30 iunie 2020 

(70,9% din totalul datoriei externe), în creștere cu 7,2% față de 31 decembrie 2019; 

• datoria externă pe termen scurta înregistrat la 30 iunie 2020 nivelul de 32469 

milioane euro (29,1% din totalul datoriei externe), în creștere cu 0,8% față de 31 

decembrie 2019. 

Rata serviciului datoriei externe pe termen lung a fost 18,1% în perioada ianuarie – 

iunie2020, comparativ cu 18,6% în anul 2019. Gradul de acoperire a importurilor 

de bunuri și servicii la 30 iunie 2020 a fost de 5,7 luni, în comparație cu 4,6 luni la 

31 decembrie 2019. 

Gradul de acoperire a datoriei externe pe termen scurt, calculată la valoarea 

reziduală, cu rezervele valutare la BNR la 30 iunie 2020 a fost de 80,0%, 

comparativ cu 73,8% la 31 decembrie 2019. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Premieră în România: Plătești asigurare de sănătate? Ai acces la toate 

decontările făcute de CNAS în numele tău. Legea are norme de aplicare, la un 

an de la adoptarea în Parlament 

Fiecare român care plătește contribuția la asigurările de sănătate poate avea acces, 

la cerere, la lista tuturor decontărilor făcute de Casa de Asigurări de Sănătate în 

numele său, începând din acest moment.  
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Casa de asigurări trebuie să dea răspunsul în termen de 45 de zile de la 

înregistrarea solicitării, iar solicitarea de informații privind decontările poate viza 

doar anul în curs. Legea adoptată în septembrie anul trecut de Parlament are, în 

sfârșit, și norme de aplicare. Ordinul comun al Ministerului Sănătății și al Casei de 

Asigurări de Sănătate pentru aprobarea normelor metodologice a fost publicat în 

Monitorul Oficial. 

 

Practic, Casa Națională de Asigurări de Sănătate trebuie să comunice, la cerere, 

toate decontările făcute în numele unei persoane asigurate. 

 

Plătitorii de asigurări de sănătate pot solicita date privind decontările făcute în 

numele lor pentru serviciile medicale, îngrijiri la domiciliu, medicamente, 

materiale sanitare și dispozitive medicale, tehnologii și dispozitive asistive 

prevăzute în pachetul de bază, precum și servicii medicale, medicamente, materiale 

sanitare specifice, dispozitive medicale și altele asemenea acordate în cadrul 

programelor naționale de sănătate curative decontate din bugetul Fondului național 

unic de asigurări sociale de sănătate. 

Proiectul de lege ce vizează transparentizarea decontărilor făcute de CNAS pentru 

fiecare asigurat fusese adoptat de Parlament în septembrie anul trecut. Legea a fost 

inițiată de deputatul USR Tudor Pop, membru al Comisiei de Sănătate din Camera 

Deputaților. 

Tudor Pop (USR), inițiatorul legii 

"Acceptăm, în sfârșit, faptul că avem o problemă uriașă cu decontările fictive. Și 

cu faptul că zeci de milioane de lei se duc în buzunarele mafiei din Sănătate și nu 

pe îngrijirea pacienților. Mi-aș fi dorit foarte mult să păstrăm în proiect opțiunea 

ca fiecare asigurat să primească și o scrisoare anuală cu totalitatea cheltuielilor, 

așa cum este de pildă în Austria. Este cea mai eficientă cale, dar mi-au fost aduse 

ca argumente costurile mari și incapacitatea administrativă de a face acest 

lucru", spunea Tudor Pop, inițiatorul legii, în septembrie anul trecut, când legea a 

fost adoptată de Parlament. 
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Cum soliciți date privind decontările făcute în numele tău. Pașii concreți prevăzuți 

în normele metodologice: 

 În vederea obținerii informațiilor, asiguratul completează o cerere al cărei 

model este prevăzut în anexa nr. 1, care face parte integrantă din prezentele 

norme metodologice. 

 Cererea este pusă la dispoziția asiguratului pe site-ul caselor de asigurări de 

sănătate sau la sediile acestora. 

 Cererea, completată și semnată de persoana asigurată sau, după caz, 

reprezentantul legal al acesteia, se depune la sediul casei de asigurări de 

sănătate este luat în evidență asiguratul sau se transmite pe e-mail cu 

semnătură electronică calificată și este însoțită, după caz, de copia actului de 

împuternicire. 

 În cazul cererilor care se depun la casele de asigurări de sănătate se verifică 

identitatea solicitantului. 

 În situația în care solicitantul optează pentru transmiterea listei prin 

intermediul poștei electronice, acesta va completa în cerere o parolă din 8 

caractere, necesară accesării listei. 

 Lista cuprinde serviciile medicale, îngrijirile la domiciliu, medicamentele, 

materialele sanitare și dispozitivele medicale, tehnologiile și dispozitivele 

asistive prevăzute în pachetul de bază, precum și serviciile medicale, 

medicamentele, materialele sanitare specifice, dispozitivele medicale și 

altele asemenea acordate în cadrul programelor naționale de sănătate 

curative decontate din bugetul Fondului național unic de asigurări sociale de 

sănătate, în ordine cronologică, cu precizarea furnizorului care le-a 

efectuat/eliberat, a datei efectuării/eliberării, precum și a contravalorii 

acestora, și are structura prevăzută în anexa nr. 2, care face parte integrantă 

din prezentele norme metodologice. 

 Lista este pusă la dispoziția asiguratului sau, după caz, a reprezentantului 

legal al acestuia, personal sau prin e-mail, conform mențiunii acestuia din 

cererea depusă la casa de asigurări de sănătate, în termen de 45 de zile de la 

data înregistrării cererii la casa de asigurări de sănătate. 
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 În situația în care lista este pusă personal la dispoziția asiguratului sau, după 

caz, a reprezentantului legal ala acestuia, acesta va menționa pe exemplarul 

cererii care va fi arhivat la casa de asigurări de sănătate numele în clar, data, 

semnătura, precum și textul "am primit informațiile solicitate". 

 În situația în care lista este pusă la dispoziția asiguratului sau, după caz, a 

reprezentantului legal ala acestuia prin e-mail, la exemplarul cererii care va 

fi arhivat la casa de asigurări de sănătate se atașează e-mailul prin care a fost 

trimisă lista. 

 Cererile ulterioare de furnizare a acelorași informații, pentru același an 

calendaristic, precum și cererile vizând alte perioade de timp decât anul 

calendaristic anterior formulării cererii se vor clasa, potrivit actelor 

normative în vigoare. 

 Listele transmise persoanelor asigurate potrivit dispozițiilor prezentelor 

norme metodologice vor fi arhivate în format electronic. 

 Casa de asigurări de sănătate are obligația înregistrării și gestionării cererilor 

asiguraților, precum și a transmiterii datelor solicitate în termenul prevăzut 

la art. 5. alin. 1 (45 de zile - n.red.). 

Model de cerere care se depune la Casa de Asigurări de Sănătate: 
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Formular de răspuns: 

 

Proiectul de lege a stat 2 ani în procedură parlamentară, iar Casa de Asigurări de 

Sănătate s-a opus adoptării lui 

Proiectul de lege a stat aproape 2 ani în procedură parlamentară - a fost depus pe 

29 noiembrie 2017 și a fost adoptat de legislativ pe 4 septembrie 2019. 

 

Reprezentanții Casei Naționale de Asigurări de Sănătate s-au opus proiectului de 

lege, la dezbaterile din Parlament. 
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La dezbaterile din Comisia de Sănătate pe tema proiectului de lege, reprezentantii 

CNAS s-au opus inițiativei legislative care vizează transparentizarea decontărilor: 

"Casa Națională de Asigurări de Sănătate, reprezentată la ședinta Comisiei, a 

susținut în mod incredibil că asigurații își pot calcula singuri deconturile, pe baza 

bonurilor de la farmacie și pe baza biletului de externare din spital. Aceiași 

reprezentanți au recunoscut că Dosarul Electronic de Sănătate este nefuncțional - 

soft pentru care s-au plătit bani grei - problemă care se dorește a fi rezolvată într-un 

viitor indecis prin bani europeni. Iar în ceea ce privește primirea decontului prin 

poștă, reprezentanții au invocat o excepție, zugrăvind în culori dramatice o situație 

ipotetică în care un alt membru al familiei deschide plicul cu lista tuturor 

decontărilor, plic care nu îi este adresat", spunea Tudor Pop, în perioada în care 

proiectul de lege era dezbătut în Parlament. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Iohannis a promulgat legea care blochează vânzarea acțiunilor companiilor 

de stat. Care este miza proiectului inițiat de Șerban Nicolae 

Președintele Klaus Iohannis a promulgat, joi, legea inițiată de PSD prin care este 

interzisă orice vânzare a acțiunilor la companiile de stat. 

 

Proiectul ”privind unele măsuri pentru protejarea intereselor naționale în activitatea 

economică”, inițiat de senatorul PSD Șerban Nicolae și semnat de mai mulți colegi 

de partid, a fost votat de Parlament pe 10 iunie, în ciuda avizului negativ de la 

Guvern. 

 

Legea a fost contestată de liberali la Curtea Constituțională, însă CCR a respins 

sesizarea, cu majoritate de voturi, pe 14 iulie. 

 

HotNews.ro a scris, în luna iunie, că miza este blocarea listării companiei 

Hidroelectrica, în condițiile în care aceasta a început procedurile, semnând un 

contract de consultanță pentru listarea unui pachet minoritar de acțiuni. 

 

Potrivit legislației în vigoare, listarea ar urma să aibă loc prin vânzarea unui pachet 

de 10%. Decizia de listare a 10% a fost luată în anul 2013 prin HG 1066, 

https://economie.hotnews.ro/stiri-energie-24048330-legea-psd-prin-care-este-blocata-listarea-hidroelectrica-trecut-parlament.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-energie-24048330-legea-psd-prin-care-este-blocata-listarea-hidroelectrica-trecut-parlament.htm
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modificată ulterior prin HG 987/2017, adică în timpul guvernărilor PSD. 

 

Proiectul de lege a trecut pe repede înainte, fără dezbatere. A fost înregistrat în 

Senat pe 30 martie, iar pe 19 mai era deja aprobată, fără a fi dezbătut. A fost 

trimisă în procedură de urgență la Camera Deputaților, termenul pentru depunerea 

raportului fiind 9 iunie 2020. Toți inițiatorii sunt senatori PSD, printre care Șerban 

Nicolae, Carmen Dan, Titus Corlățean etc. 

 

Ce prevede proiectul 

 

"Se suspendă, pentru o perioadă de doi ani, orice operațiuni privind înstrăinarea 

participațiilor statului la companiile și societățile naționale, precum și la societățile 

la care statul are calitatea de acționar, începute anterior intrării în vigoare a 

prezentei legi". 

 

Prin lege, statul este blocat să vândă, însă nu și să cumpere. Proiectul prevede că 

statul poate cumpăra acțiuni de la companii din domeniul producerii de 

medicamente, din domeniul construcției de mașini, distribuția de energie electrică 

și termică (n.r. de ce nu și gaze?), explorarea resurselor minerale, transport, 

distribuția apei potabile, poștă și comunicații. 

 

Aici este de reamintit că statul, prin Hidroelectrica, intenționează să cumpere 

activele din România pe care cehii de la CEZ intenționează să le vândă. 

 

Pe lângă faptul că se pot obține sume importante de bani care intră ori în conturile 

societății, ori la bugetul de stat (în funcție de decizia politică), în urma unei listări 

pe bursă, activitatea unei companii devine mult mai transparentă. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Schimbare în legislația Pilonului II de pensii: Românii vor putea fi informați 

despre banii din conturi și în format electronic, nu doar pe hârtie ca până 

acum 

Cei peste 7,2 milioane de români cu pensii private obligatorii vor putea fi informați 

cu privire la situația activelor din conturi și prin mijloace electronice, nu doar 

exclusiv pe hârtie în plicuri livrate prin servicii poștale ca până acum, potrivit unei 

modificări legislative publicate joi în Monitorul Oficial. În mod electronic vor fi 

informați doar participanții care își exprimă această opțiune către firma care le 

administrează pensia privată obligatorie. 

 

Administratorii fondurilor de pensii private obligatorii (Pilonul II) vor transmite în 

scris, gratuit, fiecărui participant, până la data de 15 mai a fiecărui an, în format 

fizic la ultima adresă de corespondență comunicată sau prin mijloace electronice, o 

informare cu privire la situația activului personal al participantului la data de 31 

decembrie a anului precedent, potrivit unei modificări legislative publicate joi în 

Monitorul Oficial. 

 

Este practic vorba de scrisoarea anuală de informare cu situația din Pilonul II care 

până acum era transmisă pe hârtie în plic prin serviciile poștale. Schimbările 

vizează anexa 10 din Norma 24/2015 în care sunt stabilite conținutul și modul de 

transmitere a Informării anuale a participantului. Până acum, prevederile normei 

24/2015 vizau transmiterea acestor informații exclusiv în format letric prin servicii 

poștale, la ultima adresă de corespondență declarată a participantului. 

 Cum este motivată modificarea legislației secundare privind informarea 

participanților din Pilonul II 

 

Potrivit notei de funadamentare a normei emise de Autoritatea de Supraveghere 

Financiară (ASF), modificarea legislativă s-a făcut atât ca urmare a solicitării 

firmelor care administrează pensiile private ale românilor, dar și ca urmare a 

creșterii mobilității populației și a contextului actual de distanțare socială generat 

de criza COVID-19. 
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 "Modificarea Anexei nr. 10 a Normei nr. 24/2015 se impune ca urmare a 

evoluției tehnologice în ceea ce privește modul de comunicare, a creșterii 

mobilității populației, a solicitărilor formulate în acest sens de către 

Asociația pentru Pensiile Administrate Privat din Romania (APAPR), 

precum și a contextului actual în care autoritățile guvernamentale 

recomandă utilizarea cu precădere a mijloacelor electronice de comunicare 

și tendința generală de digitalizare pentru simplificarea accesului la 

informații și creșterea transparenței. 

 Totodată, A.S.F. a solicitat APAPR date și informații legate de numărul de 

scrisori de informare anuală care au fost returnate către administratori și 

numărul de participanți pentru care administratorii dispun de adrese de e-

mail pentru corespondență. Situația a fost prezentată de către APAPR în 

mod consolidat, la nivelul întregului sistem de pensii private, iar concluziile 

documentului elaborat susțin, de asemenea, necesitatea elaborării 

prezentului proiect de normă." 

 

Proiectul de normă cuprinde modificarea instrucțiunilor de completare și 

transmitere ale Anexei nr. 10, din Norma 24/2015 astfel încât Informarea anuală a 

participanților să poată fi transmisă tuturor persoanelor care au calitatea de 

participant, în format fizic sau prin mijloace electronice. Transmiterea informărilor 

anuale prin mijloace electronice poate fi realizată doar către participanții care au 

exprimat această opțiune. 

 Vezi aici integral proiectul ASF de modificare a Normei 24/2015 și Nota de 

fundamentare. 

 

În 2020, administratorii de pensii private au transmis către clienți peste 8 milioane 

de plicuri verzi cu informații despre situația conturilor din Pilonul II, dar nu toate 

au ajuns la destinatari. 

 

Pilonul II înseamnă că o parte din contribuția de asigurări sociale (CAS) plătită de 

toți participanții către bugetul public este direcționată către fondurile private de 

pensii, bazate pe acumulare și investirea continuă a acestor sume.  

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-08-13-24228689-0-proiect-norma-modif-n24-2015.pdf
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-08-13-24228691-0-proiect-modif-n24-2015.pdf
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-08-13-24228691-0-proiect-modif-n24-2015.pdf
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24011078-2020-peste-8-milioane-plicuri-verzi-vor-ajunge-participantii-care-contribuie-fondurile-pensii-private.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24011078-2020-peste-8-milioane-plicuri-verzi-vor-ajunge-participantii-care-contribuie-fondurile-pensii-private.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24011078-2020-peste-8-milioane-plicuri-verzi-vor-ajunge-participantii-care-contribuie-fondurile-pensii-private.htm
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În prezent, un procent de 3,75% din cota de 25% de CAS este virată în conturile a 

peste 7,2 miliarde de români, la Pilonul II, valoarea activelor cumulate fiind de 62 

miliarde de lei la finalul anului 2019. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Planul din Kiseleff pentru moțiunea de cenzură: care sunt mizele pentru 

PSD și cum arată calcule pe voturi / Cele două nume de premier pregătite de 

Ciolacu 

Actuala conducere a PSD a planificat de la începutul verii să depună moțiunea de 

cenzură la adresa Guvernului Orban chiar în pragul alegerilor locale. În actualul 

context politic și sanitar, miza politică a crescut semnificativ pentru social-

democrați, iar demersul acestora va contura taberele pe scena politică în această 

toamnă. 

Cu două săptămâni înaintea alegerilor locale, așa cum se face calculul în Kiseleff 

pentru un vot în Parlament, miza PSD de a înlătura Guverul Orban crește, în 

contexul în care partidul își pierde primarii. PNL racolează pe bandă rulantă 

primarii PSD pentru că aceștia sunt pioni importanți în bătălia politcă, mai exact 

aduc voturi pentru următoarele alegeri și anume alegerile parlamentare. 

Surse din interiorul PSD au declarat pentru HotNews.ro că partidul a pierdut în 

ultima perioadă aproximativ 100 de primari. "Dacă nu reușim să oprim racolările 

pierdem pe termen lung. Moțiunea de cenzură și înlăturarea Guvernului Orban ar 

opri hemoragia plecărilor în teritoriu" au explicat sursele citate. 

 

O altă miză importantă care ține de succesul moțiunii de cenzură este validarea 

actualei și viitoarei conducerii a PSD. Marcel Ciolacu, actualul președinte 

interimar care urmează să fie validat în funcție pentru un mandat plin (la congresul 

din 22 august), a anunțat că moțiunea va trece cu peste 250 de voturi. Siguranța lui 

Ciolacu constă în discuțiile pe care le-ar fi avut la nivel parlamentar. 

Sursele HoNews.ro susțin că acesta se bazează pe parlamentarii neafiliați, dar și pe 

o parte dintre reprezentanții Minorităților care au rămas fideli PSD. 
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Totodată, în interiorul PSD, Marcel Ciolacu ar fi comunicat oamenilor că are două 

propuneri pentru funcția de premier, prima variantă ar fi Vasile Dîncu iar a doua 

Sorin Grindeanu, susțin sursele citate. 

"Miza adoptării moțiunii este uriașă. Dacă Ciolacu reușește să pice Guvernul va fi 

validat ca lider al partidului de facto și va obține și încrederea oamenilor din 

teritoriu. Dacă moțiunea va fi un eșec, Ciolacu și PSD se îndreaptă spre lada de 

gunoi a politicii", au explicat pentru HotNews.ro un lider PSD. 

Care sunt voturile pe care mizează PSD 

La nivel oficial UDMR a anunțat că nu semnează moțiunea de cenzură în schimb, 

PRO România și ALDE susțin demersul social- democraților. PSD are în prezent, 

după afilierea parlamentarilor ALDE la grupul PSD - 209 voturi la care se adaugă 

21 de parlamentari PRO România, în total 230 de voturi. La acestea se adaugă alți 

20 de parlamentari nefiliați (13 la Senat și 7 la Camera Deputaților). Pentru a fi 

adoptată moțiunea de cenzură are nevoie de 233 de voturi. 

PSD a anunțat că va depune în Parlament moțiunea de cenzură pe 17 august. 

Procedural, potrivit Constituției aceasta trebuie citită în plenul reunit al celor două 

Camere, în termen de trei zile de la momentul depunerii. De precizat este că în 

Constituție nu este prevăzut termenul în care aceasta trebuie adoptată. Asta va 

permite social-democraților să acorde votul undeva în următoarele săptămâni. 

De altfel, senatorul PSD Radu Oprea a declarat, într-o emisiune la Antena 3 că 

votul asupra moțiunii de cenzură va avea loc în Parlament în luna septembrie. 

„Votul va fi în prima săptămână din luna septembrie, pentru a nu avea probleme”, 

a declarat senatorul PSD. 

Oprea a explicat că, dacă votul ar avea loc în luna august, liberalii vor merge la 

CCR invocând faptul că în sesiune extraordinară nu se mai poate depune a doua 

moțiune de cenzură pentru că deja a trecut una în prima parte a anului. Legea 

spune că nu pot iniția două moțiuni de cenzură în aceeași sesiune cu excepția 

cazului în care Guvernul își asumă răspunderea în Parlament pentru o lege. 

Potrivit surselor HotNews.ro nu s-a luat o decizie privind data dezbaterii și votării 

moțiunii de cenzură. 
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PSD a anunțat încă de la sfârșitul lunii mai că va depune moțiune de cenzură 

împotriva Guvernului Orban. La vremea respectivă PSD a anunțat că moțiunea va 

fi depusă dacă Guvernul va decide să nu respecte legea pensiilor care prevede o 

creștere de 40% de la 1 septembrie. 

HotNews.ro a relatat la vremea respectivă că planul PSD avea ca scop crearea 

unei presiuni asupra Guvernului Orban în prag de campanie electorală pentru 

alegerile locale și să le ofere pesediștilor o puternică temă de atac. Social 

democrații intenționau să folosesească în campania electorală tema majorării 

pensiilor și faptul că Guvernul nu va putea să aplice legea în acest sens. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Autoritățile s-au mai trezit puțin. Noile estimări CNSP: de la contracție mai 

mare, la mai puțini salariați 

Toată lumea a spus că prognoza inițială de scădere economică pe care s-a făcut 

rectificarea trecută, de 1,9%, este ireală. Se pare că, în final, și autoritățile au ajuns 

la concluzia asta. Târziu, ce-i drept. Noua estimare a Comisiei Naționale de 

Strategie și Prognoză este de -3,8%. 

 

*toate cifrele sunt estimări/prognoze ale CNSP - comparație cu estimările 

anterioare 

 

Din punct de vedere nominal, noul PIB prognozat este 1.058 miliarde lei, 

comparativ cu 1.082 miliarde lei. 

 

Discutând tot de PIB, față de prognoza anterioară, pe zona de consum CNSP 

estimează -0,8% în acest an (0% anterior – în primăvară), iar investițiile în scădere 

cu 3,5% (-2,6% anterior). Deficitul comercial la 18,3 miliarde euro (17 miliarde 

anterior). 

 

Cursul de schimb mediu estimat: 4,84 lei/euro (la fel ca în prognoza anterioară). 

 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24022637-planul-psd-pentru-alegerile-locale-cum-pun-presiune-pesedistii-guvernul-orban-care-este-miza-reala-motiunii-cenzura.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24022637-planul-psd-pentru-alegerile-locale-cum-pun-presiune-pesedistii-guvernul-orban-care-este-miza-reala-motiunii-cenzura.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24022637-planul-psd-pentru-alegerile-locale-cum-pun-presiune-pesedistii-guvernul-orban-care-este-miza-reala-motiunii-cenzura.htm
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Numărul mediu de salariați, în scădere cu 1,6%, la 5,07 milioane (anterior era 

estimată o scădere de 1,3%). 

 

Numărul de șomeri la finalul anului: 338.000 (anterior era 295.000). 

 

Câștigul salarial mediu net lunar: 3.157 lei (anterior era 3.218 lei). 

 

Câștigul salarial real: 1,1% (anterior era 2,8%) 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Ludovic Orban l-a revocat din functie pe Victor Picu, presedintele ANOFM 

dupa ce i s-a intocmit dosar penal pentru conducere sub influenta bauturilor 

alcoolice 

Victor Picu a fost presedintele ANOFM in ultimele sase luni. Joi, 13 august, a 

aparut in Monitorul Oficial decizia premierului Ludovic Orban de a-l revoca pe 

acesta din functie. 

 

EVZ.ro a relatat, in 2 august, ca Victor Picu a fost oprit de un echipaj al Politiei 

Rutiere, in Piata Victoriei, pentru a fi supus unui control de rutina. Conform 

rezultatelor aratate de alcooltest, soferul avea 0,46mg/l alcool in aerul expirat. 

Oficialul de la ANOFM a fost condus la Institutul de Medicina Legala "Mina 

Minovici" din Bucuresti pentru recoltare de probe biologice si i s-a intocmit dosar 

de cercetare penala pentru conducere sub influenta bauturilor alcoolice. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 

 

 

https://ziare.com/ludovic-orban/
https://ziare.com/stiri/alcool/
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 Energeticienii solicita sprijinul premierului Orban pentru salvarea 

Termocentralei Mintia. Aici lucreaza 700 de angajati, iar termocentrala este 

in masura sa asigure 10% din necesarul de energie electrica al tarii 

Energeticienii de la Termocentrala Mintia au solicitat, joi, sprijinul 

premierului Ludovic Orban in solutionarea problemelor cu care se confrunta acest 

producator de energie electrica, mentionand, intr-o scrisoare deschisa, ca de 

viitorul centralei electrice depinde si siguranta energetica a Romaniei. 

 

"Domnule prim-ministru, Romania are nevoie de un guvern care sa urmareasca 

interesul national, un guvern care sa militeze pentru cresterea nivelului de trai, 

pentru bunastarea cetatenilor, un guvern care sa asigure viitorul copiilor si al 

nepotilor nostri. Domnule prim-ministru Ludovic Orban, salvati Termocentrala 

Mintia, asigurati securitatea energetica a Romaniei!", se arata in textul scrisorii 

deschise ce a fost adresata premierului de catre conducerea Sindicatului 

"Solidaritatea Hunedoara". 

 

Intre problemele semnalate de sindicalisti se numara lipsa stocurilor de carbune, in 

ultimele zece luni termocentrala fiind oprita de patru ori din acest motiv, dar si 

faptul ca anumite drepturi banesti, cum sunt tichetele de masa sau decontul 

transportului la locul de munca, sunt intarziate de cinci luni de zile. 

 

Potrivit presedintelui Sindicatului "Solidaritatea Hunedoara", Cristian Istoc, 

termocentrala ar fi putut sa se conformeze la normele de mediu daca ar fi fost 

promovat un proiect de trecere a instalatiilor de ardere pe un alt tip de carbune, cu 

continut redus de sulf. 

Liderul sindical aduce in atentie si protestele angajatilor, dar si solicitarea acestora 

de a se veni, pana pe 18 august, cu un program de reorganizare al Complexului 

Energetic Hunedoara (CEH), care sa asigure functionarea termocentralei Mintia in 

conditii normale si veniturile necesare pentru continuarea activitatii de producere a 

energiei electrice si termice. 

 

 

https://ziare.com/ludovic-orban/
https://ziare.com/ludovic-orban/guvern-stiri/
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In caz contrar, sindicalistii solicita premierului si partidului de guvernamant sa-si 

asume un program de inchidere a termocentralei, insotit de masurile de protectie 

sociala aferente. 

 

Sindicatul "Solidaritatea Hunedoara" mai arata, in documentul citat, ca 

Termocentrala Mintia are cel mai bun randament si este a treia centrala din 

Romania, cu o putere instalata de 1.275 MW. 

 

Termocentrala este in masura sa asigure 10% din necesarul de energie electrica al 

tarii, in contextual in care, potrivit liderului sindical, analizele specialistilor arata 

ca Romania va inregistra in anul 2022 un deficit de energie de 1.799 MW, iar in 

2027 o lipsa de capacitate de producere in Sistemul Energetic National de 2.512 

MW, in raport cu cererea de consum. 

 

Sindicalistii de la Termocentrala Mintia avertizau, la inceputul saptamanii, asupra 

posibilitatii declansarii unor actiuni de protest si chiar oprirea activitatii in cazul in 

care administratia nu va achita anumite drepturi banesti restante de cinci luni de 

zile. 

 

La Termocentrala Mintia lucreaza circa 700 de angajati. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Primăria Capitalei va acorda 1.000 de euro, sub formă de bonuri de masă, 

persoanelor care s-au vindecat de COVID-19 și donează plasmă / Opoziția: 

Este nelegal. Activitatea de donare se face benevol 

Primăria Capitalei va acorda 1.000 de euro, sub formă de bonuri de masă, 

persoanelor care s-au vindecat de COVID-19 pentru a dona plasmă, potrivit unui 

proiect de hotărâre inițiat de primarul Gabriela Firea și aprobat de majoritatea 

PSD-ALDE din Consiliul General. Plasma va fi folosită pentru tratarea pacienților 

infectați cu Covid și care se află în stare foarte gravă. Opoziția acuză că proiectul 

este ilegal și imoral deoarece donarea de sânge/plasmă este un act non-profit.  
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Mai mult, Ana Ciceală, consilier USR, a declarat că directoarea Centrului de 

Transfuzie Sanguină București nu ar fi de acord să semneze un protocol pentru 

recoltarea de plasmă în aceste condiții. 

”Pacienții cu forme grave de Covid-19 au nevoie urgență de transfuzii cu plasmă 

de la pacienții vindecați, care au dezvoltat anticorpi. Cei aproape 30.000 de 

pacienți trecuți prin infecția Sars-Cov-2 ar putea să-i salveze pe cei care au forme 

mai dificile. Toate țările din lume duc o bătălie acerbă pentru a salva cât mai multe 

vieți. S-au creat, deja, programe naționale pentru stimularea donării de plasmă. În 

România, din păcate, nu există un astfel de program concret. Doar lamentările 

Ministerului Sănătății că pacienții vindecați nu prea vor să doneze (până în 400 au 

donat, din 30.000 vindecați)”, a scris Gabriela Firea pe pagina de Facebook. 

 

Primarul argumentează că astfel va crește numărul donatorilor. 

”În esență, este vorba despre convingerea cât mai multor pacienți tratați să fie 

salvatorii celor care suferă, prin întâlniri, discuții, argumente umanitare. În plus, la 

acest efort vom adăuga și un stimulent financiar în cuantum de 1.000 de euro, sub 

forma tichetelor de masă și/sau cadou, din care donatorii pot procura medicamente 

(vitamine, minerale), alimente necesare revenirii tonusului dar și alte produse 

necesare. Suntem în pandemie, deci într-o situație excepțională. Chiar dacă, în 

timpuri normale, legislația privind donarea nu prevede și stimulente financiare, 

acum suntem într-o situație de excepție. Prin urmare, este nevoie de o excepție de 

la lege, pentru a salva cât mai multe vieți”, a mai scris Gabriela Firea. 

Consilierii USR și PNL nu au votat proiectul motivând că acesta este ilegal și 

imoral. 

”Este ilegal și imoral deși este îmbrăcat într-o formă plăcută. Încalcă 

recomandările Comisiei Europene privind donarea. Vom ajunge în situația în care 

anumiți oamenii vor dori să se îmbolnăvească de COVID ca să primească 

stimulentul. Iar cei care donează acum sânge sau plasmă nu își vor dori să mai 

doneze pentru că există o discriminare. Acum primesc 7 bonuri de masă și o zi 

liberă de la serviciu”, a declarat Cătălin Deaconescu, consilier general PNL. 
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Și Ana Maria Ciceală, consilier USR, a declarat că proiectul este ilegal. ”Este 

nelegal, Legea 282, art. 4, prevede că activitatea de donare este non-profit. Nu 

puteți să dați un cuantum material într-o suma atât de mare fără să fiți în 

contradicție cu legea”, a explicat Ana Maria Ciceală. Aceasta a spus că directoarea 

Centrului de transfuzie București nu este de acord cu semnarea unui protocol în 

aceste condiții, astfel că nu ar avea cine recolta plasma. 

 

Adrian Iordache, șeful direcției Juridic din Primăria Capitalei, a declarat că legea 

permite acordarea bonurilor de masă, iar donatorii nu sunt obligați să ia 

stimulentul, îl pot refuza. Acesta a declarat că mai multe țări oferă astfel de 

stimulente sub formă de bonuri de masă sau tratamente/analize medicale. Printre 

țările enumerate: Austria, Cehia, Franța, Germania, Danemarca, Polonia, Spania, 

Suedia prevăd stimulente pentru donare etc. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Ministrul Afacerilor Externe: Romania este dispusa sa sprijine procesul de 

dezescaladare a tensiunilor din Mediterana de Est 

Ministrul Afacerilor Externe, Bogdan Aurescu, i-a transmis omologului sau turc, 

Mevlut Cavusoglu, intr-o convorbire telefonica, disponibilitatea Romaniei de a se 

implica in temperarea tensiunilor din Mediterana de Est, transmite Ministerul 

Afacerilor Esterne intr-un comunicat. 

 

Bogdan Aurescu a accentuat necesitatea asigurarii unui climat lipsit de tensiuni in 

regiune, sens in care a indemnat la calm si a accentuat importanta identificarii unor 

solutii bazate pe dialog onest, direct, intre partile implicate, cu respectarea 

dreptului international aplicabil. In context, a salutat deschiderea exprimata de 

ministrul turc de Externe, in cadrul discutiei, catre dialog pentru dezescaladarea 

situatiei. 

 

 

 

https://ziare.com/bogdan-aurescu/
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"In acest context, ministrul Bogdan Aurescu a subliniat disponibilitatea Romaniei 

de a sprijini, inclusiv din interiorul Uniunii Europene, acest proces de 

dezescaladare, avand in vedere atat capacitatea tarii noastre de a intelege 

particularitatile si interesele din regiune, cat si expertiza pe care tara noastra o 

detine in domeniul delimitarilor maritime si al solutionarii acestui tip de diferende 

prin aplicarea dreptului international si cu folosirea instrumentelor sale specifice", 

se arata in comunicat. 

 

Seful diplomatiei romane a reiterat si utilitatea mentinerii unui dialog constructiv, 

bazat pe incredere, intre Uniunea Europeana si Turcia, care ramane un partener-

cheie si un vecin strategic al UE. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Reducerea excursiilor în străinătate ale românilor a lăsat în țară un miliard 

de euro în plus față de anul trecut. În același timp, reducerea sau chiar 

retragerea investițiilor străine a făcut însă o gaură de 2,3 miliarde de euro 

(peste 1% din PIB) în contul curent al României. 

Blocajul călătoriilor are însă și un revers – chiar dacă România nu este o destinație 

de top pentru vacanțe iar străinii care vin la noi călătoresc mai mult în interes de 

afaceri, suma pierdută din acest tip de turism de către România este considerabilă – 

600 de milioane de euro.  

Transferurile private de bani către România au crescut ușor față de anul trecut (sub 

100 de milioane de euro), dar aceasta este o performanță, în condițiile în care mulți 

dintre cei plecați la muncă în străinătate s-au întors în țară pe perioada stării de 

urgență și nu au mai avut venituri. În același timp, transferurile private de bani 

dinspre România s-au diminuat și ele substanțial, cu peste 400 de milioane de euro. 

Este posibil ca acest fenomen să aibă legătură cu întoarcerea acasă a majorității 

celor 35 de mii de tinerii (potrivit UNESCO) aflați la studii în afara țării și care 

primeau bani de la părinți. 

 

https://ziare.com/stiri/proces/
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În primele șase luni ale anului 2020, investițiile străine sunt cu 2,3 miliarde de euro 

mai mici decât anul trecut, dar luna iunie a consemnat primul sold pozitiv ( de doar 

352 de milioane), după ce în aprilie și mai sume importante au părăsit România, fie 

prin tăierea creditelor acordate de firmele mamă sucursalelor din România, fie prin 

tăierea investițiilor din profit. 

În perioada ianuarie – iunie 2020, datoria externă totală a crescut cu 5,5 miliarde 

de euro, cea mai mare parte prin creditele pe termen lung contractate de Ministerul 

de Finanțe. 

Chiar dacă pe perioada de pandemie exporturile de bunuri și servicii au scăzut mai 

mult decât importurile, deficitul contului curent (diferența dintre valuta care intră și 

cea care iese) s-a redus cu aproape un miliard de euro în primele șase luni ale 

anului. Acest indicator influențează cantitatea de valută de pe piața internă și, 

implicit, cursul euro/leu. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Ministrul Muncii: Românii care lucrează în Germania în industria cărnii 

vor avea contract de muncă direct cu angajatorul de la 1 ianuarie 2021, şi nu 

cu companii care intermediază forţa de muncă. 

Ministrul Muncii a anunțat printr-o postare pe Facebook că a avut o serie de 

discuții cu omologul său, Hubertus Heil. 

„În industria cărnii se lucra prin intermediari, folosindu-se contracte de antrepriză. 

Se vor schimba lucrurile; de la 1 ianuarie – cetățenii străini, inclusiv românii, vor 

avea contract de muncă individual direct cu angajatorul; astfel, proprietarul firmei 

va fi direct responsabil de condițiile de muncă ale tuturor angajaților”, a spus 

Violeta Alexandru. 
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De asemenea, ea a precizat că evidența orelor de muncă va fi ținută 

electronic: „Este bine și pentru angajator pentru că are o evidență strictă a prezenței 

la serviciu, dar, mai ales, pentru angajați pentru că vor putea evalua la finalul lunii 

sau la finalul contractului, după caz, care este toată activitatea depusă și care sunt 

drepturile salariale cuvenite, chiar și în situația în care efectuează ore 

suplimentare”. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 România produce aproape 5% din cele 11,4 milioane de biciclete fabricate 

anual în Uniunea Europeană. Pe primele locuri sunt acum Portugalia, Italia și 

Germania, dar țara noastră poate urca anul viitor pe locul doi. 

Deși este abia pe locul opt, fiind devansată și de Bulgaria, România a consemnat 

anul trecut o creștere semnificativă (aproape 13%) a producție de biciclete și are 

perspectiva de a deveni unul dintre cei mai importanți producători, la nivel 

european, din această toamnă. 

Printre statele membre ale UE, Portugalia a fost cel mai mare producător de 

biciclete în 2019, cu o producție de 2,7 milioane de biciclete, urmată de Italia (2,1 

milioane), Germania (1,5 milioane), Polonia (0,9 milioane) și Olanda (0,7 

milioane). Aceste cinci țări au reprezentat împreună 70% din producția totală de 

biciclete din UE în 2019.  

România se afla abia pe locul opt în 2019, cu aproape 525 de mii de biciclete 

produse, chiar dacă anul trecut producția a urcat cu 67 de mii de bucăți. Cele mai 

multe sunt fabricate acum la Reșița (Decathlon, companie franceză) și la Deva 

(Eurosport DHS, firmă controlată de chinezii de la Niu Guanghui). 

Oricum, din această toamnă ar trebui să înceapă producția la Timișoara o companie 

italiană care produce tot pentru Decathlon și care intenționează ajungă în 2021 la o 

producție de 1,5 milioane de biciclete. România are astfel șansa de urca în topul 

european al producătorilor, chiar dacă țara noastră nu are o lungime a pistelor de 

biciclete care să se poată compara cu țările occidentale, iar bicicleta nu este cel mai 

popular mijloc de locomoție. 

(Sursa: biziday.ro) 

https://adevarul.ro/locale/timisoara/cea-mai-mare-fabrica-biciclete-europa-est-deschide-timisoara-investitie-30-milioane-euro-1_5dceae365163ec42710d12f6/index.html
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 1 din 4 școli din România nu deținea în 2019 dotările minime necesare 

spălării mâinilor (raport UNICEF) 

Una din patru școli din România nu avea, în 2019, acces la dotări de bază care să 

permită spălarea mâinilor cu apă și săpun, o condiție esențială pentru funcționarea 

în siguranță a școlilor în contextul pandemiei de COVID-19, potrivit datelor 

furnizate de Programul comun de monitorizare (PCM) al OMS și UNICEF. 

 

O altă constatare a raportului este faptul că doar 72% dintre școlile din România 

aveau un minim acces la apă potabilă curată și la instalații sanitare de bază. 

 

„Copiii români trebuie să poată continua să învețe. Educația formală a fost în mare 

parte întreruptă la începutul lunii martie. Deși revenirea în școli ar trebui să se 

producă în condiții de maximă siguranță pentru copii, familiile lor și cadre 

didactice, una din patru școli nu are acces la dotări corespunzătoare pentru 

asigurarea igienei mâinilor, la apă potabilă curată și la instalații sanitare sigure. 

Momentul de față prezintă cea mai bună oportunitate de a răspunde acestei 

provocări o dată pentru totdeauna. Să reconstruim mai bine, oferind celor mai 

vulnerabili copii dotări funcționale pentru asigurarea igienei atât de importante 

pentru sănătatea lor”, a afirmat Gabriel Vockel, reprezentantul adjunct al UNICEF 

în România, citat într-un comunicat de presă. 

 

Potrivit raportului, 818 milioane de copii din lumea întreagă nu au acces în școli la 

dotări minime pentru spălarea mâinilor, ceea ce îi expune unui risc crescut de 

contractare a COVID-19 și a altor boli contagioase. Peste o treime dintre acești 

copii (295 de milioane) provin din Africa Subsahariană. În țările mai puțin 

dezvoltate, 7 din 10 școli nu dețin dotările elementare necesare spălării mâinilor, 

iar jumătate dintre școli nu au acces la servicii minime de salubritate și 

aprovizionare cu apă. 

 

Raportul subliniază faptul că, în eforturile lor de a ține sub control răspândirea 

COVID-19, guvernele trebuie să găsească un echilibru între necesitatea de a 

implementa măsuri de sănătate publică și impactul social și economic al măsurilor 

de izolare.  
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Potrivit raportului, există dovezi fundamentate ce evidențiază impactul negativ al 

închiderii prelungite a școlilor asupra siguranței, bunăstării și educației copiilor. 

 

Accesul la servicii de apă, salubritate și igienă (WASH) este esențial pentru 

prevenirea și controlul eficient al infecțiilor în școli, beneficiind de o atenție 

deosebită în cadrul strategiilor guvernamentale privind redeschiderea și 

funcționarea în siguranță a școlilor pe durata actualei pandemii de COVID-19. 

 

Alte constatări cheie ale raportului sunt următoarele: 

 Dintre cei 818 milioane de copii fără acces la servicii de bază care să le 

permită spălarea mâinilor în școli, 355 de milioane frecventau școli dotate cu 

instalații de apă, însă fără săpun, iar 462 de milioane proveneau din școli ce 

nu dețineau nici instalații, nici apă pentru spălatul mâinilor. 

 În cele 60 de țări expuse celui mai mare risc de a se confrunta cu o criză 

sanitară și umanitară din cauza COVID-19, la începutul epidemiei, 3 din 4 

copii nu aveau acces la servicii de bază pentru a se putea spăla pe mâini în 

școală; jumătate dintre copii erau privați de servicii esențiale de 

aprovizionare cu apă și peste jumătate nu aveau acces la servicii de 

salubritate de bază. 

 La nivel mondial, 1 din 3 școli fie avea acces limitat la servicii de 

aprovizionare cu apă potabilă, fie nu avea deloc acces la astfel de servicii. 

 698 de milioane de copii nu aveau acces la servicii minime de salubritate în 

școala frecventată. 

Raportul identifică mai multe resurse necesare pentru prevenirea și controlul 

infecției cu COVID-19 în școli, inclusiv 10 acțiuni imediate și liste de siguranță. 

La baza sa stau recomandările privind redeschiderea în siguranță a școlilor 

publicate de UNESCO, UNICEF, PAM și Banca Mondială, ce conțin sfaturi 

practice pentru autoritățile naționale și locale cu privire la modul în care se poate 

realiza redeschiderea școlilor în siguranță și garantarea siguranței copiilor în 

momentul revenirii acestora în școli.  

https://www.unicef.org/press-releases/new-guidelines-provide-roadmap-safe-reopening-schools
https://www.unicef.org/press-releases/new-guidelines-provide-roadmap-safe-reopening-schools
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Recomandările includ o serie de protocoale în domeniul WASH referitoare la 

măsurile de igienă, folosirea echipamentului individual de protecție, curățenie și 

dezinfecție, asigurarea accesului la apă curată, instalații pentru spălarea mâinilor 

dotate cu săpun și toalete sigure. 

 

UNICEF și OMS se implică în garantarea accesului echitabil la servicii WASH 

adecvate în întreaga lume. Agențiile au lansat recent o inițiativă comună, Igiena 

mâinilor pentru toți, menită să ofere comunităților celor mai vulnerabile mijloacele 

necesare pentru a asigura protecția sănătății și a mediului. Aceasta reunește 

parteneri internaționali, guverne naționale, sectorul public și cel privat și societatea 

civilă în vederea asigurării unor produse și servicii disponibile la prețuri 

convenabile, mai ales în zonele defavorizate. 

 

Despre Programul comun de monitorizare 

 

Programul comun de monitorizare (PCM) al OMS/UNICEF din domeniul 

aprovizionării cu apă, salubrității și igienei monitorizează progresele realizate la 

nivel global pentru atingerea țintelor și a indicatorilor aferenți obiectivelor de 

dezvoltare durabilă (ODD) în ceea ce privește apa potabilă, salubritatea și igiena 

(WASH, după denumirea în limba engleză). PCM realizează estimări naționale, 

regionale și globale privind progresele din domeniul WASH înregistrate la nivelul 

gospodăriilor, școlilor și unităților sanitare. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 România, pe primul loc în UE la rata de decese din cauza unor afecțiuni 

“tratabile”, ce puteau fi evitate, precum anumite boli cardiovasculare, 

respiratorii, dar și unele forme de cancer.  

Eurostat transmite că din totalul de 1,5 milioane de oameni cu vârste mai mici de 

75 de ani care au murit în 2016, în UE, un milion sunt considerați ca decedați 

prematur. Mai exact, aceste decese puteau fi evitate printr-un sistem de sănătate 

eficient și prin descoperirea timpurie a unor afecțiuni ce pot fi tratate.  

https://www.unicef.org/reports/hand-hygiene-for-all-2020
https://www.unicef.org/reports/hand-hygiene-for-all-2020
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Cele mai des întâlnite cauze de deces în rândul persoanelor sub 75 de ani sunt 

bolile cardiace ischemice, urmată de cancer colorectal, cancer la sân, boli 

cerebrovasculare și pneumonie. Astfel, aceste cinci afecțiuni au constituit două 

treimi din totalul deceselor cauzate de boli ce puteau fi tratate. În același timp, 

bolile cardiace ischemice au fost cauza celor mai multe astfel de decese în 19 țări 

din UE.  

În ceea ce privește decesele din cauze ce puteau fi prevenite (cauzate în urma unor 

excese – alcool, fumat), România este pe locul 3 în UE. Cele mai multe dintre 

acestea au fost provocate de cancerul la plămân (37 la suta de mii de locuitori sub 

75 de ani), fiind urmat de bolile cardiace ischemice și afecțiuni medicale provocate 

de abuzul de alcool. 

Totodată, în România, Letonia, Lituana și Slovacia, bolile cardiace ischemice au 

fost principala cauză a deceselor ce puteau fi prevenite.    

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Premierul Republicii Moldova il invita pe Ludovic Orban sa participe la 

inaugurarea gazoductului Iasi-Ungheni-Chisinau 

Premierul de la Chisinau, Ion Chicu, l-a invitat pe Ludovic Orban la inaugurarea 

gazoductului Iasi-Ungheni-Chisinau, dupa ce, saptamana trecuta, prim-ministrul de 

la Bucuresti a anuntat finalizarea investitiei, accentuand ca obiectivul nu a avut 

parte de o inaugurare pe masura importantei sale pentru securitatea energetica a 

Republicii Moldova. 

 

Gazoductul va fi inaugurat pe 27 august, cand R. Molodva sarbatoreste Ziua 

Independentei, anunta Ion Chicu. 

 

"Dupa cum stiti, pe 27 august este ziua nationala a R. Moldova, Ziua 

Independentei, si vreau sa va spun ca in acest an avem un motiv suplimentar de 

bucurie, pentru ca in preajma sarbatorii a fost dat in exploatare un obiectiv de 

infrastructura energetica ce va consolida foarte mult independenta statului nostru. 

 

 

https://ziare.com/ludovic-orban/
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Este vorba despre gazoductul Iasi-Ungheni-Chisinau, un proiect care are drept 

obiectiv principal sporirea securitatii energetice a R. Moldova, deci de a consolida 

independenta statului nostru", a declarat premierul Chicu in debutul sedintei de 

ieri, 12 august, a Guvernului, potrivit Ziarul National. 

 

Oficialul a remarcat faptul ca inaugurarea acestui gazoduct de alternativa 

contribuie la securitatea energetica a R. Moldova. 

 

"Vreau sa-i aduc multumiri Guvernului Romaniei, poporului roman pentru rolul 

important pe care l-au avut in implementarea acestui proiect. Gazoductul Iasi-

Ungheni-Chisinau inseamna mai multa securitate energetica pentru R. Moldova, o 

alternativa reala pentru aprovizionarea cu gaze naturale a republicii", a adaugat Ion 

Chicu. 

 

Premierul de la Bucuresti, Ludovic Orban, nu a raspuns deocamdata invitatiei 

omologului sau de la Chisinau, mai scrie presa din Moldova. 

 

Prima parte a conductei, corespunzand interconectorului Iasi-Ungheni, a fost pusa 

in functiune in anul 2014 si prin ea pot fi transportate anual circa 1,5 miliarde metri 

cubi de gaze naturale. 

 

Lucrarile la gazoductul Iasi-Ungheni au inceput pe 27 august 2013, cu un santier 

injghebat pentru ochii fostului premier Victor Ponta. 

 

Sectorul Ungheni - Chisinau a fost inceput in 2019, are o lungime de 120 de 

kilometri si a costat 150 de milioane de euro. 

 

Estimarile arata ca Republica Moldova consuma anual minimum 1,2 miliarde de 

metri cubi de gaze naturale, importate exclusiv din Rusia. Practic, contractul 

semnat intre Transgaz si autoritatile basarabene ar urma sa scape Republica 

Moldova de dependenta de Rusia. 

(Sursa: ziare.com) 

 

https://www.ziarulnational.md/premierul-de-la-chisinau-il-invita-pe-omologul-sau-de-la-bucuresti-ludovic-orban-sa-participe-de-ziua-independentei-r-moldova-la-inaugurarea-gazoductului-iasi-ungheni-chisinau-alternativa-reala-pentru-aprovizionare-cu-gaze-a-republicii
https://ziare.com/stiri/securitate/
https://ziare.com/stiri/gaze/
https://ziare.com/victor-ponta/
https://ziare.com/transgaz/
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 Uniunea Europeană rezervă 400 de milioane de doze ale viitorului vaccin 

anti-Covid dezvoltat de compania Johnson & Johnson 

Comisia Europeană a anunţat joi că a rezervat în numele statelor membre până la 

400 de milioane de doze ale unui potenţial vaccin anti-Covid-19 la care lucrează 

compania farmaceutică americană Johnson & Johnson. 

 

Discuţiile exploratorii între Comisie şi Johnson & Johnson, care s-au încheiat joi, 

au ca scop stabilirea unui cadru în vederea unei prime achiziţii de 200 de milioane 

de doze, care ar putea fi urmată de o a doua achiziţie pentru o cantitate similară de 

doze, potrivit unui comunicat al Comisiei Europene, citat de Agerpres. 

 

Contractul avut în vedere urmează să fie negociat de Comisie şi compania 

americană. 

Executivul european „continuă discuţii intense” cu alţi producători de vaccinuri, se 

mai arată în comunicat. 

 

Pe 31 iulie, Comisia Europeană a anunţat că a rezervat 300 de milioane de doze ale 

unui potenţial vaccin produs de laboratorul francez Sanofi. 

 

„Viaţa cetăţenilor şi a economiei noastre necesită un vaccin sigur şi eficient 

împotriva coronavirusului. Discuţiile de astăzi ne apropie de acest obiectiv”, a 

declarat preşedinta Comisiei Europene, Ursula von der Leyen, citată în comunicat. 

La jumătatea lunii iunie, Comisia Europeană a publicat o „strategie pentru 

vaccinuri”. Acest plan de acţiune prevede semnarea unor „contracte de achiziţie în 

avans” cu producătorii de vaccinuri, finanţate prin instrumentul pentru sprijin de 

urgenţă creat în perioada crizei, care are un buget de aproximativ 2,4 miliarde de 

euro. Obiectivul este de a „asigura o producţie suficientă de vaccinuri în UE” şi „o 

aprovizionare suficientă a statelor membre”. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-coronavirus-24205290-rezerva-300-milioane-doze-ale-unui-potential-vaccin-anti-covid-19.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-coronavirus-24205290-rezerva-300-milioane-doze-ale-unui-potential-vaccin-anti-covid-19.htm
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 Lucrurile se complică pentru Aleksandr Lukașenko. Mii de muncitori de la 

uzine de stat ies la proteste și cer repetarea alegerilor 

Muncitori de la uzina de automobile din Minsk s-au adunat pentru a cere retragerea 

unităților speciale de poliție de pe străzile orașului și pentru a cere alegeri corecte 

Protestele din Belarus au luat o nouă turnură. În loc să fie speriați de brutalitatea cu 

care acționează regimul Lukașenko, oamenii sunt tot mai revoltați și ies în număr 

tot mai mare pe străzi. Mai nou, contestatarilor li s-au alăturat mii de angajați ai 

unor uzine de stat. Toți cer ca alegerile să fie repetate. 

Mii de angajați ai uzinelor chimice, de mașini grele și de automobile din 

Belarus au întrerupt lucrul și s-au adunat în fața clădirilor ori au pornit marșuri 

pentru a demonstra împotriva regimului condus de Aleksandr Lukașenko. S-au 

solidarizat astfel cu cei care au ieșit în stradă de la sfârșitul săptămânii trecute și 

care au avut de înfruntat reacția brutală a poliției trimisă să stârpească orice 

tentativă de revoltă. 

Mobilizarea din fabrici e semn că mișcarea de contestare ia amploare și oamenii nu 

se mai lasă intimidați. 

Muncitori de la fabrica BelAZ s-au adunat să ceară alegeri corecte, în Jodzina, 

Belarus Foto: Profimedia 

6.700 de oameni au fost aruncați în detenție în patru zile de proteste. Unii, nu se 

știe câți și nu se știe pe ce criterii, au fost eliberați. Aveau pe corp urme de lovituri 

și fețele tumefiate. 

„M-au luat acum două zile. Nu făceam absolut nimic ilegal. Mi s-a spus să mă 

întind la pământ și așa am făcut. Apoi au început să mă lovească, deși nu m-am 

împotrivit arestării. M-au urcat în duba poliției și acolo m-au bătut din nou”, a 

povestit un bărbat. 

Sute de părinți disperați s-au adunat iar în fața centrelor de detenție în speranța că 

vor afla vești despre copiii lor. 

 

 

https://www.digi24.ro/stiri/externe/ue/aleksandr-lukasenko-a-fost-reales-pentru-a-sasea-oara-presedintele-belarusului-cu-aproape-80-din-voturi-1350651
https://www.digi24.ro/stiri/externe/incidente-la-minsk-dupa-o-noua-victorie-in-alegeri-a-presedintelui-aleksandr-lukasenko-1350670
https://www.digi24.ro/stiri/externe/6-000-de-persoane-au-fost-arestate-in-urma-protestelor-din-belarus-a-anuntat-ministrul-de-interne-1351936
https://www.digi24.ro/stiri/externe/povesti-de-groaza-din-belarus-o-mama-si-a-gasit-fiul-la-morga-la-televiziune-apar-protestatari-batuti-care-spun-nu-mai-fac-1352652
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„Fiul meu are 17 ani, e printre cei arestați. Scutierii l-au încercuit și au vrut să-l 

lovească. Dar el s-a ferit. Apoi au venit întăriri și l-au bătut. L-au urcat într-o dubă, 

iar acolo i-au dat cu spray cu piper și l-au lovit în cap”, a povestit mama unui 

protestatar. 

Miniștrii de externe din statele membre UE se vor reuni vineri la Bruxelles pentru 

a discuta situația din Belarus și posibile sancțiuni ca urmare a neregulilor de la 

alegeri și a represiunii violente. Ca un semnal al solidarității cu poporul, mai mulți 

ambasadori europeni au venit cu flori la unul dintre locurile-cheie ale protestelor, 

unde un om și-a pierdut viața zilele trecute. 

În această formă de sprijin, Rusia vede însă altceva. Ministerul de Externe de la 

Moscova pretinde că forțe străine încearcă să destabilizeze Belarusul. 

(Sursa: Digi 24) 

 

https://www.digi24.ro/stiri/externe/ue-denunta-ca-alegerile-din-belarus-nu-au-fost-nici-libere-si-nici-echitabile-si-ameninta-cu-sanctiuni-1351633
https://www.digi24.ro/stiri/externe/ue/noi-proteste-la-minsk-svetlana-tihanovskaia-rivala-lui-lukasenko-de-negasit-de-cateva-ore-autoritatile-au-taiat-internetul-1351153
https://www.digi24.ro/stiri/externe/rusia/rusia-sustine-ca-forte-straine-incearca-sa-destabilizeze-belarusul-1352675

